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 )) سيرة ذاتية ((
 
 

  صبا نعمان رشيدالاسم : 
  1969 –: بغداد مكان وتاريخ الولادة 
  جامعة بغداد –القسم العام  –في كمية القانون  استاذ القانون العام المشارك:العمل 

    Labour_law 2002 @yahoo.com.auالبريد الألكتروني:          
 الخبرة

 لشؤون الطمبة . 8102)) معاون عميد كمية القانون جامعة بغداد منذ حزيران 
عممت تدريسية في قسم القانون كمية التراث الجامعة لمدة سنتين في المواد )قاانون  .1

لسياسااااية  الماااادةل لدراسااااة القااااانون بالمغااااة العماااال وال اااامان ا جتماااااعي  الاااان م ا
 ا نكميزية(.

ع و في الهيئة التدريساية لقسام القاانون العاام / كمياة القاانون / جامعاة بغاداد مناذ  .2
 . 2002عام 

 مدرسة مادة قانون العمل وال مان ا جتماعي / المرحمة الثالثة. .3
 مدرسة مادة حقوق الإنسان والحريات العامة / المرحمة الأولى. .4

 مدرسة مادة رعاية القاصرين لممرحمة ا ولى. .5

 .لممرحمة الثانية مدرس مادة ا دارة المحمية ) مجالس المحاف ات ( .6

 تجاري( لممرحمة الرابعة بالمغة ا نكميزية.-مدرسة مادة )مدني .7

ادرس لمماااادة التةصصاااية بالمغاااة ا نكميزياااة لممرحماااة التح ااايرية ماجساااتير بالمغاااة  .8
 .ون العام و فرع القانون الةاص سابقا فرع القانا نكميزية 

 في لجنة المكتبة لكمية القانون. رئيسة .9
و لجااان التاادقيق عمااى المجااان  ع ااو فااي المجنااة ا متحانيااة لمدراسااة الأوليااة .10

 .ا متحانية

 جامعة بغداد\ع وة هيئة تحرير مجمة كمية القانون .11

 سابقا .ع وة لجنة الترقيات العممية .12

 قارن .ع وة بجمعية القانون الم .13
 لديها ةبرة في مجال الحاسبة. .14
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 كمم المغة ا نكميزية و ولدي معرفة بالمغة ا يطاليةتت .15

ممثماااة وزارة التعمااايم فاااي لجناااة -ناشاااطة قانونياااة فاااي مجاااال حقاااوق المااارأة : أ .16
–المشاااور القااانوني لورشااة عماال -سااتراتيجية النهااوق بحقااوق الماارأة العراقيااة . 

 فندق أبجر. 2005ي عمان آذار /المقامة ف–المرأةوتنمية النقابات 

جامعااة الاادول –من ماة العماال العربيااة  – خبيرررة  ررا مجررال العمررل و العمررال .17
 دليل الةبراء العر  في التشريعات العربية . أن ر العربية /

لديها بحث منشور في مجمة القانون المقارن بعنوان )سامطة صااح  العمال  .18
 2004/سبا  اقتصادية وفنية(التن يمية في اجراء التغييرات في المشروع  

لهاااااا بحاااااث منشاااااور فاااااي مجماااااة القاااااانون المقاااااارن بعناااااوان )العمااااال الميماااااي  .19
 2005(/لمعمال

لها بحث منشور في مجمة الحقوق جااامعة النهارين بعناوان )الحقاوق الدولياة  .20
 2004/لمعمال المهاجرين(.

حااااث منشااااور فااااي مجمااااة الحقااااوق جاااااامعة النهاااارين بعنااااوان )حقااااوق عمااااال ب .21
 2005/لثانوي(المقاول ا

فااي مجمااة الحقااوق جاااامعة النهاارين بعنااوان )توريااد العمااال فااي  منشااور بحااث .22
 .2005مشروع قانون العمل العراقي الجديد بين النقد والتحميل(

بحث مشارك في مؤتمر ) حقوق الأنسان في المنطقاة العربياة (المقاام عماى  .23
لقانونياة عماى تشاغيل كمية العموم الأجتماعية بعنوان ) القياود ا–أرق جامعة مؤتة 

 . 2005 -الأطفال في المنطقة العربية / عمل الأطفال عربيا (مايس

لهااا بحااث مشااارك فااي مااؤتمر جامعااة مؤتااة )ا ماان والديمقراطيااة لمفتاارة ماان  .24
( تحااات عناااوان اساااتقرار علقاااات العمااال واثارهاااا عماااى السااامم  10-12/7/2006

 ا جتماعي.

يرة لحمايرة العمرال مرن التمروث قامت ببحث تحت عنروان )الاسراليا القانون .82
 –مقررارن برررين القررانونين العراقرررا والايطررالاو  رررا جامعررة  وجرررا  –الضوضررا ا 

ايطاليا بأشراف عميد الكمية البرو يسور موريتسيو ريتشا لمدة عام وطبع عمى 
شكل كتاا عمى النفقة الخاصة وقد حصل البحرث عمرى شركر وتقردير مرن وزيررة 

بترررراريخ  28سررررن بموجررررا كترررراا الشرررركر و/البي ررررة السرررريدة نرررررمين ع مرررران ح
82/0/8112. 
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بحااث  منشااور فااي مجمااة الحقااوق / جامعااة النهاارين بعنااوان )ا قتصاااد  ياار  .26
 20العااااادد 10الن اااااامي والحماياااااة القانونياااااة المفقاااااودة لمعااااااممين ب طاااااار  (المجماااااد 

 .2008 -حزيران

بعنااااوان  2008لساااانة  56بحااااث منشااااورفي مجمااااة القااااانون المقااااارن العاااادد  .27
 في حق العمل بوثائقه (. )دراسة

عاة المنصاورة جام\لها بحث منشور في مجمة البحوث القانونية وا قتصادية  .28
 .2008السنة اكتوبر44( العدد  لمعمالالتحول المهني مصر بعنوان ) \

 2009-لها كتا  بعنوان) محا رات في القانون ا جتمااعي( طبعاة بغاداد .29
 .بدار العباد وطبع عمى النفقة الةاصة 

ر فاااااي مجماااااة الحقاااااوق /جامعاااااة المستنصااااارية بعناااااوان )الأحكاااااام منشاااااو  الهاااا .30
 .2010(الةاصة بالأعمال التح يرية و التكميمية

 

دراسااة مقارنااة مااع التشااريعات \لهااا كتااا  بعنااوان) علقااات العماال الجماعية .31
 وطبع عمى النفقة الةاصة . 2010-ا يطالية( طبعة بغداد

 
 3لمعماوم السياساية والقانونيةلالعادد في مجمة جامعة ا نبارلها بحث منشور  .32
 بعنوان ))ا حكام القانونية بالعمال في المناطق الصناعية المؤهمة((. 2010 \

 
لغررزارة  8101مررن قبررل السرريد ر رريس جامعررة بغررداد لمعررام  شرركر وتقرردير .33

 الكتابة والنشر .

 
تمااات المشااااركة مااان قبمناااا فاااي برناااامل العدالاااة مااان اجااال الجمياااع  فاااي الااادورة  .34

 .2011سبيتمبر  24-22بادارة المنح  في اربيل لمفترة من  الةاصة

 
المشااااااركة فاااااي بحاااااث ممقاااااى بعناااااوان ) ا طاااااار التشاااااريعي لحماياااااة حقاااااوق  .35

المجتمعااات والمكونااات الااديني والعرقيااة العراقيااة ( بعاادها ةبياارا والمقامااة ماان قباال 
UNAMI  2011ايمول  26وبالتعاون مع مجمس النوا  بتارخ. 
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النقاشااية  المقامااةمن قباال ديااوان الرئاسااة العراقااي  عااداد ةبياار فااي الحمقااة  .36
 .2011\12\21مشروع قانون التقاعد وال مان ا جتماعي بتارخ 

 
 6لها بحث منشور في مجمة جامعة ا نبار لمعماوم السياساية والقانونيةلالعادد .37
دراساااااة مقارناااااة لمعاااااراق –بعناااااوان ))قاااااوانين العمااااال و منحنياااااات التغييااااار  2012 \

 .وسوريا((

 
بعناااوان  2013لهاااا بحاااث موعاااود بالنشااار مااان قبااال مجماااة بيااات الحكااام لعاااام  .38

))ذاتياة القواعااد المن مااة لعلقااة العماال وماد  انسااجامها مااع احكااام القواعااد العامااة 
 .)) 

 
 \ 22-21لها بحث منشور في مجمة الحقوق الجامعاة المستنصاريةلالعددان .39

ء اماااراق السااارطان المهناااي بعناااوان ))القواعاااد القانونياااة لحماياااة العماااال ازا 2013
 دراسة مقارنة مع القوانين المبناني وا يطالي ((.

 \ 22-21لها بحث منشور في مجمة الحقوق الجامعاة المستنصاريةلالعددان .40
بعناااوان ))القواعاااد القانونياااة لحماياااة العماااال ازاء اماااراق السااارطان المهناااي  2013

 دراسة مقارنة مع القوانين المبناني وا يطالي ((.

اركة بالنااادوة المقاماااة بمديناااة الطااا  حاااول حماياااة ا طبااااء مااان المشااااكل مشاا .41
 . 5/3/2013في  القانوينة الةاصة بزرع ا ع اء 

 \ 24-23لها بحث منشور في مجمة الحقوق الجامعاة المستنصاريةلالعددان .42
 ((.بعنوان ))العمل عمى السفن التي ترفع  ير اعلم دولتها  2014

 اوكترروبر 01ولغايررة نو مبر 2 بسرريراكوزا  ررا مشرراركة  ررا الرردورة المقامررة  .33
 TECHNICAL ASSISTNCE PROGRM ONتحرت عنروان ) 8103عرام 

HUMAN RIGHTES REFUGEES AND ASYLM SEEKERS FOR 

JUSTICE SECTOR ACTORS IN IRAQ BY ISISC). 

كتا  منشور عماى النفقاة الةاصاة بعناوان دراساات فاي علقاة العمال الجازء  .44
 . 2012ا ول عام 
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بعنوان دراساات فاي علقاات  2014كتا  منشور عمى النفقة الةاصة عام  .45
 . 2014العمل الجزء الثاني عام 

 2016بحااث موعااود لمنشاار فااي مجمااة الحقااوق لمجامعااة المستنصاارية لعااام  .46
 تحت عنوان )الحماية الدولية لحقوق ا شةاص ذوي ا عاقة (.

د فاااي كاااانون الثااااني مشااااركة بورقاااة بحثياااة فاااي النااادوة المقاماااة بجامعاااة بغااادا .47
 بعنوان ) واقع التعميم العالي في العراق ومعوقات تطوير (. 2016

 .2016بحث منشور بعنوان )ةصوصة قانون العمل ( مجمة بيت الحكمة  .48

 ) September , R I D)I J E 2016بحث منشور في مجمة  .49

(occupational Rectification). 
 

 

عنااوان) الطبيعااة القانونيااة لمحقااوق بحااث منشااور فااي مجمااة العمااوم القانونيااة ب .50
العماليااااة ا مااااارة ( بالعاااادد الةااااااص المجماااادالثالث العااااادد ا ول الجاااازء ا ول لعاااااام 

2017. 

بحث بعنوان ) التن يم القانوني لحقوق و امتياازات العماال فاي اطاار قواعاد  .51
 2017العدد ا ول الجزء الثاني  3ال مان ا جتماعي  صابات العمل ( المجمد 

. 

بعناااوان ) التن ااايم القاااانوني لممشااااريع المتوساااطة و الصاااغيرة ( مجماااة  بحاااث .52
 . 2017كمية الحقوق جامعة تكريت 

الماهياة  –كتا  منشور عمى النفقة الةاصة بعنوان) اقتصااد العمال الةفاي  .53
 .2107و المفاهيم ( العراق 

مقااااااااام فااااااااي دائاااااااارة البحااااااااوث فااااااااي ال العماااااااال المشاااااااااركة فااااااااي مااااااااؤتمر وزارة .54
 مشترك حول تن يم المشاريع قانونيا . ببحث 2017\12\15

ا ردن \كميااة الحقااوق \فااي مااؤتمر جامعااة ا سااراء بااه لمشاااركة بحااث تماات ا .55
بعنااوان )) اثرمباادأ ساايادة القااانون عمااى حقااوق العاماال فااي  2018\4\19-18فااي 

 ((. 2015تكافؤ الفرص و المساواة في قانون العمل لعام 
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 2018\5\ 3-2في  عة الزرقاء المنعقدتمر جامفي مؤ  به مشاركةبحث تمت ال -56 
 (( للعمال  التحىل المهنيدورالتعليم المهني في ))بعنوان 

لاقرات كتاا قانون العمل ))شرح لقانون العمل العراقا النا ذ و مبراد  ع - 22
المرحمرررة ال ال رررة كميرررات القرررانون  تمرررد ككتررراا منفجرررا لصرررفوفعالعمرررل وو والم

 لعمداء و الخبراء.بموجا قرار الاعتمادية لمجنتا ا
من  8181كتاا بعنوان نظام التامينات الاجتماعية و قا لمقانون العمانا – 22

 دار الكتاا الجامعا الامارات العربية .
 .8181المدخل لدراسة قانون الضمان الاجتماعا , بعداد ,  -21
كتراا بعنروان الردليل القرانونا لحقرور المرراءة العاممرة دراسرة مقارنرة مرع  – 81

 .8181لقواعد الدولية و الاقميمية ا
البحررث بعنرروان الحمايررة القانونيررة لمعمررال كبررار السررن مجمررة كميررة القررانون  -80

لمعمرروم القانونيررة  و السياسررية كميررة القررانون و العمرروم السياسررية جامعررة كركررو  
 .33العدد 8181تاريخ 

 legal restrictions on child labor in Arab البحررث بعنرروان  – 88

country(Arab child labor)  

عررن كميررة الامررارات 8181 \ 21مجمررة الفنررون و الاداا و عمرروم الاتسرراتيات العرردد 
 لمعموم التربوية .

 .8180كتاا بعنوان قانون حماية البي ة و قا لمقانون العمانا ,بغداد ,  – 83
ر بحررث موعررود بالنشررر بعنرروان مسررببات الاعاقررة المفنيررة مررع طالبررة الماجسررتي -83

 .8181رشا كاظم عطية , مجمة الحقور كمية القانون الجامعة المستنصرية 
بحث موعود بالنشر بعنوان التنظيم القرانونا لتفتريش العمرل  را العررار دراسرة  -82

مقارنة مع القانونين الجزا ري و البحرينا مرع طالرا الماجسرتير ضراري مطررود جيراد 
 .8180معة بغداد مجمة العموم القانونية من كمية القانون جا

بحث موعود بالنشرر بعنروان اجرراءات  ررع العقوبرة الانضرباطية بحرر العامرل  -88
دراسة مقارنة مع قرانونا العمرل  را  8102لسنة  32و ر قانون العمل العراقا رقم 

كررل مررن الجزا ررر و الامررارات العربيررة المتحرردة و  رنسررا مررع طالبررة الماجسررتير منررال 
 . 8180القانونية  ا كمية القانون جامعة بغداد عباس عبد من مجمة العموم 

 Q3 -9\2021بحث موعود بالنشر  ا مجمة داخمة ضمن تصنيفات سكوبس  -82
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  Review of international Geographical Education on lineبعنوان 

 The legal system of social insurance in the cooperation))لمبحرث المعنرون 

council –Sultane of Oman as model ))       

 Q3 -9\2021بحث موعود بالنشر  ا مجمة داخمة ضمن تصنيفات سكوبس   – 82
  Review of international Geographical Education on lineبعنوان 

 ((  Legal system  for part time work))لمبحث المعنون 
 

81 –The legal rights for the workers caused by heat stress as a work 

injury     . 

 
 

 
العديااد ماان رسااائل الماجسااتير واطاااريح  ناقشاات 2010-2004مااابين عااامي -70

 النهرينجامعاةو  بفروع القانون العام والدولي و الجناائي الدكتورا  في جامعتي بغداد
بفااااروع القااااانون العااااام والةاااااص و جامعااااة تكرياااات كميااااة الحقااااوق و كميااااة الحقااااوق 

 وكانت رئيسة لبعق من لجانها . معة المستنصريةالجا

 
  

 الشفادات 
 .1993بكالوريوس قانون عام  .1
ماان كميااة القااانون / جامعااة بغااداد بموجاا  الرسااالة )وقاا   1998ماجسااتير قااانون عااام  .2

دراساااة مقارناااة ماااع القاااانونين المصاااري والفرنساااي(  –عقاااد العمااال فاااي القاااانون العراقاااي 
لوقاد تمات اعاادة نشار  مان قبال منشاورات الحمباي الياسشرا  الأستاذ الادكتور يوسا  بإ
 .2012لبنان بعد التنقيح عام  –

مان كمياة القاانون / جامعاة بغاداد بموجا  الأطروحاة )سامطة  2002دكتورا  قانون عاام  .3
دراسااة مقارنااة( بإشاارا  الأسااتاذ الاادكتور  –صااااح  العماال الإداريااة فااي إطااار المشااروع 

اعادة نشرها بعد التنقيح من قبل منشورات الحمباي عاام  رحمه الله وقد تمتعدنان العابد
2011. 

 الرسائل االتي اشرفت عميها:*
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جامعااة النهاارين كميااة  رسااالة ماجسااتير بعنااوان ))الحمايااة الجنائيااة لمحقااوق العماليااة ((  -1
جامعااة النهاارين 2009-2008الحقااوق تياار بعنااوان ))الحمايااة الجنائيااة لمحقااوق العماليااة ((

 . كمية الحقوق
جامعااة 2010-2008رسااالة ماجسااتير بعنااوان ))حمايااة العمااال ماان مةاااطر التمااوث(( - 2

 النهرين كمية الحقوق .
جامعااة 2010-2008رسااالة ماجسااتير بعنااوان ))اسااالي  حاال المنازعااات الجماعيااة (( -3

 النهرين كمية الحقوق .
ق العماال تحات عناون )) تن ايم حقاو  اشرفت عمى اطروحة دكتورا  في جامعاة تكريات – 4

 2017-2015  في القطاع  ير الن امي دراسة مقارنة ((
مشاارفة عمااى رسااالة طالاا  لمماجسااتير فااي فاارع القااانون العااام برسااالة تحاات عنااوان )  – 5

 المساواة و فق قانون العمل ( .حقوق العمال في 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

(( CV )) 
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th: Baghdad - 1969 

- General 

Department - University of Baghdad 
- Municipalities - locality 738, alley 29, house 15 

 
Mobile 513-315-07901 (+964) 

          Email: Labor_law 2002 @yahoo.com.au 
Experience 

((Associate Dean of the College of Law, University of Baghdad, since June 

2018 for Student Affairs. 

1 .She worked as a teacher in the Law Department of the University’s Heritage 

College for two years in the subjects (labor and social security law, political 

systems, the entrance to studying law in English). 

2 .Member of the teaching staff of the Department of Public Law / College of 

Law / University of Baghdad since 2002. 

3 .School of Labor Law and Social Security / Third Stage. 

4 .School of Human Rights and Public Freedoms / First Stage. 

5 .School for the care of minors for the first stage. 

6 .Teacher of local administration (provincial councils) for the second stage. 

7 .School subject (civil-commercial) for the fourth stage in the English 

language. 

8 .Study the specialized subject in English for the preparatory stage, a master's 

degree in English, the public law branch and the private law branch previously. 

9 .Chairperson of the Library Committee of the College of Law. 

10 .A member of the examination committee for the preliminary study and the 

audit committees on the examination committees. 

11 .Member of the editorial board of the Journal of the College of 

Law/University of Baghdad 

12 .Former member of the Academic Promotions Committee. 

13 .A member of the Comparative Law Society. 

14 .She has experience in the field of calculator. 

15 .You speak English and I know Italian 

16- A legal activist in the field of women's rights: A- Representative of the 

Ministry of Education in the Strategic Committee for the Advancement of Iraqi 
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Women's Rights B- Legal Adviser for a Workshop - Women and Development 

of Trade Unions - held in Amman, March/2005, Abjar Hotel. 

17 .Expert in the field of work and workers - Arab Labor Organization - 

League of Arab States / see the guide of Arab experts in Arab legislation. 

18 .She has a research published in the Journal of Comparative Law entitled 

(The Employer's Regulatory Authority to Make Changes in the Project for 

Economic and Technical Reasons)/2004 

19 .She has a research published in the Journal of Comparative Law entitled 

(Night Work for Workers)/2005 

20 .She has a research published in the Journal of Law, Al-Nahrain 

University, entitled (International Rights of Migrant Workers)/2004 

21 .Research published in the Journal of Law, Al-Nahrain University, entitled 

(The Rights of Subcontractor Workers)/2005 

22- A research published in the Journal of Law, Al-Nahrain University, 

entitled (The supply of workers in the draft of the new Iraqi labor law between 

criticism and analysis) 2005. 

23 .Research participant in the conference (Human Rights in the Arab Region) 

held on the land of Mutah University - College of Social Sciences entitled 

(Legal Restrictions on Child Labor in the Arab Region / Arab Child Labor) 

May - 2005. 

24 .She has a research paper in the Mutah University Conference (Security 

and Democracy for the period from 10-12/7/2006) under the title Stability of 

Work Relationships and its Effects on Social Peace. 

25 .She conducted a research under the title (Legal Methods for Protecting 

Workers from Noise Pollution - Comparing Iraqi and Italian Laws) at the 

University of Fogga - Italy under the supervision of the Dean of the College, 

Prof. Maurizio Ricci, for a year, and it was printed in the form of a book at 

private expense. The research received thanks and appreciation from the 

Minister of Environment Mrs. Narmin Othman Hassan, according to the letter 

of thanks and / 86 dated 27/1/2008. 

26 .A research published in the Journal of Law / Al-Nahrain University 

entitled (The Informal Economy and the Lost Legal Protection for its Workers) 

Volume 10, Issue 20 June - 2008. 

27 .A research published in the Journal of Comparative Law No. 56 of 2008 

entitled (A Study of the Right to Work with its Documents). 

28 .She has a research published in the Journal of Legal and Economic 

Research \ Mansoura University \ Egypt entitled (Professional Transformation 

for Workers) Issue 44 of the year October 2008. 
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29 .She has a book entitled (Lectures in Social Law) Baghdad Edition-2009 

and was printed at the expense of Dar Al-Abbad. 

30 .Has a publication in the Journal of Law / Al-Mustansiriya University 

entitled (Provisions for Preparatory and Supplementary Works) 2010. 

 
31 .She has a book entitled (Collective Labor Relations / A Comparative 

Study with Italian Legislation) Baghdad Edition - 2010 and it was printed at 

private expense. 

 
32 .She has a research published in the Journal of Anbar University for 

Political and Legal Sciences, Issue 3 \ 2010 entitled ((Legal provisions for 

workers in the Qualified Industrial Zones)). 

 
33 .Thanks and appreciation from the President of Baghdad University for the 

year 2010 for the abundance of writing and publishing. 

 
34 .We participated in the Justice for All Program in the grant management 

session in Erbil for the period from 22-24 September 2011. 

 
35 .Participation in a research paper entitled (The Legislative Framework for 

the Protection of the Rights of Iraqi Communities and Religious and Ethnic 

Components), after which an expert was established by UNAMI and in 

cooperation with the House of Representatives on September 26, 2011. 

 
36 .Expert in the seminar held by the Iraqi Presidential Office to prepare the 

draft law on retirement and social security on 12/21/2011. 

 
37 .She has a research published in Anbar University Journal of Political and 

Legal Sciences, No. 6/2012 entitled ((Labor Laws and Change Curves - A 

Comparative Study for Iraq and Syria)). 

 
38 .She has a research promised to be published by the Journal of the House 

of Judgment for the year 2013 entitled ((The subjectivity of the rules governing 
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the work relationship and their consistency with the provisions of the general 

rules)). 

 
39 .She has a research published in the Journal of Law, Al-Mustansiriya 

University, Nos. 21-22 / 2013 entitled ((The Legal Rules for the Protection of 

Workers against Occupational Cancer, a Comparative Study with the Lebanese 

and Italian Laws)). 

40 .She has a research published in the Journal of Law, Al-Mustansiriya 

University, Nos. 21-22 / 2013 entitled ((The legal rules for protecting workers 

against occupational cancer, a comparative study with the laws 
 

41 .Participation in the symposium held in the City of Medicine on protecting 

doctors from legal problems related to organ transplantation on 3/5/2013. 

42 .She has a research published in the Journal of Law, Al-Mustansiriya 

University, Nos. 23-24 / 2014 entitled ((Working on ships that fly other than 

the flags of their country)). 

43 .Participation in the course held in Syracuse on November 8 to October 19, 

2014 under the title (TECHNICAL ASSISTNCE PROGRM ON HUMAN 

RIGHTES REFUGEES AND ASYLM SEEKERS FOR JUSTICE SECTOR 

ACTORS IN IRAQ BY ISISC). 

44- A book published at private expense entitled Studies in the Labor 

Relationship Part One in 2012. 

45 .A book published at private expense in 2014 entitled Studies in Labor 

Relations Part Two in 2014. 

46 .Research promised for publication in the Law Journal of Al-Mustansiriya 

University for the year 2016 under the title (International Protection of the 

Rights of Persons with Disabilities). 

47 .Participation in a research paper in the symposium held at the University 

of Baghdad in January 2016 entitled (The reality of higher education in Iraq 

and the obstacles to its development). 

48 .Published research entitled (Private Labor Law) Journal of the House of 

Wisdom 2016. 

49 .Research published in (I J E R I D), September 2016 

(occupational rectification). 
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50 .A research published in the Journal of Legal Sciences entitled (The Legal 

Nature of Women’s Labor Rights) in the Special Issue, Volume Three, Number 

One, Part One of 2017. 

51 .Research entitled (The Legal Regulation of Workers’ Rights and 

Privileges in the Framework of Social Security Rules for Work Injuries) 

Volume 3 First Issue Part Two 2017. 

52 .Research entitled (The Legal Regulation of Small and Medium 

Enterprises) Journal of the Faculty of Law, Tikrit University 2017. 

53 .A book published at private expense entitled (The Economy of Hidden 

Work - Essence and Concepts) Iraq 2107. 

54- Participation in the conference of the Ministry of Labor held in the 

Research Department on 12/15/2017 with a joint research on legal 

entrepreneurship. 

55 .A research participated in the conference of Al-Isra University \ College 

of Law \ Jordan on 18-19\4\2018 entitled ((The Impact of the Rule of Law on 

the Rights of Workers in Equal Opportunities and Equality in the Labor Law of 

2015)). 

 56- A research participated in the Zarqa University conference held on 2-

3/5/2018 entitled ((The Role of Vocational Education in the Professional 

Transformation of Workers)) 

57 - The Labor Law Book ((Explanation of the Iraqi Labor Law in force and 

the principles of labor relations)), which is approved as a methodological book 

for the third stage classes of law faculties according to the accreditation 

decision of the Deans and Experts Committees. 

58 - A book entitled Social Security System in accordance with the Omani 

Law 2020, from the University Book House, United Arab Emirates. 

59- The entrance to the study of the Social Security Law, with a counter, 

2020. 

60 - A book entitled The Legal Guide for the Rights of Working Women, A 

Comparative Study with International and Regional Rules 2020. 

61- Research entitled Legal Protection for Older Workers, Journal of the 

College of Law for Legal and Political Sciences, College of Law and Political 

Science, University of Kirkuk, dated 2020 Issue 33. 

62 - The search for legal restrictions on child labor in the Arab country (Arab 

child labor) 
Journal of Arts, Literature and Economics, Issue 50 \ 2020 about the Emirates 

College of Educational Sciences. 
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63- A book entitled Environmental Protection Law according to the Omani 

Law, Baghdad, 2021. 

64- A research promised to publish titled Causes of Occupational Disability 

with Master's Student Rasha Kazem Attia, Journal of Law, College of Law, Al-

Mustansiriya University 2020. 

65- A research promised to publish entitled The Legal Organization of Labor 

Inspection in Iraq A comparative study with the Algerian and Bahraini laws 

with a master's student Dari Matroud Jiad, Journal of Legal Sciences from the 

College of Law, University of Baghdad 2021. 

66- A research promised to publish entitled Procedures for imposing 

disciplinary punishment against the worker according to the Iraqi Labor Law 

No. 37 of 2015 A comparative study with the labor laws in Algeria, the United 

Arab Emirates and France with a master’s student Manal Abbas Abed from the 

Journal of Legal Sciences at the College of Law, University of Baghdad 2021. 

67- Research promised to be published in a journal included in the Scopus 

classifications Q3 -9/2021 
Titled Review of international Geographical Education on line 

For the research entitled ((The legal system of social insurance in the 

cooperation council –Sultane of Oman as model)) 

68 - Research promised to be published in a journal included in the Scopus 

rankings Q3 -9 / 2021 
Titled Review of international Geographical Education on line 

For the research entitled ((Legal system for part time work)) 

 
69 – The legal rights for the workers caused by heat stress as a work injury. 

 
 
 

70- Between the years 2004-2010 she discussed many master’s theses and 

doctoral dissertations at the universities of Baghdad in the branches of public, 

international and criminal law, Al-Nahrain University in the public and private 

law branches, the University of Tikrit, the Faculty of Law and the Faculty of 

Law, Al-Mustansiriya University, and she was the head of some of its 

committees. 

 
  

rtificates 
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1 .Bachelor of Laws, 1993. 

2 .Master of Law in 1998 from the College of Law / University of Baghdad 

under the thesis (suspension of the work contract in Iraqi law - a comparative 

study with the Egyptian and French laws) under the supervision of Prof. Dr. 

Youssef Elias, and it was republished by Al-Halabi Publications - Lebanon 

after the revision in 2012. 

3 .Doctorate of Law in 2002 from the College of Law / University of Baghdad 

under the thesis (the employer’s administrative authority within the framework 

of the project - a comparative study) under the supervision of Prof. Dr. Adnan 

Al-Abed, may God have mercy on him, and it was republished after revision by 

Al-Halabi publications in 2011. 

 *Messages I supervised: 

1 - a master's thesis entitled ((Criminal Protection of Labor Rights)) Al-

Nahrain University College of Law Tir entitled ((Criminal Protection of Labor 

Rights)) 2008-2009 Al-Nahrain University College of Law. 

2 - Master's thesis entitled ((Protecting workers from the dangers of 

pollution)) 200 
 

 

 

 

 

 


